
Les dates aproximades però no confirmades per
al 2015 seran: 3 de febrer (Starting Grants), 12
de març (Consolidator Grants) i 2 de juny (Ad-
vanced Grants).

En les properes planes podeu llegir dos
escrits al voltant dels dos projectes compe-
titius de matemàtiques del programa Ideas-
ERC que tenen seu a Catalunya. El primer és,
bàsicament, fruit d’una conversa que vaig tenir
amb Xavier Tolsa en el seu despatx de la Uni-
versitat Autònoma de Barcelona, als voltants
del 20 d’octubre, i pretén mostrar els motius
que el van portar a demanar la beca, algunes

valoracions seves sobre el procés i els avantat-
ges que suposa una beca com aquesta. El segon
escrit ha estat elaborat pel Grup de Recerca en
Processament d’Imatges de la Universitat Pom-
peu Fabra per fer-nos cinc cèntims del projec-
te que liderava Vicent Caselles des de la Pom-
peu Fabra i que ara malauradament quedarà
escapçat arran del seu traspàs (també podeu
veure un escrit de Tomeu Coll en la secció !In
memoriam" sobre la biografia d’en Vicent i la
seva petjada en el grup de Tractament i Anàlisi
Matemàtics d’Imatges Digitals de la Universi-
tat de les Illes Balears).

Xavier Jarque
Editor de la SCM/Not́ıcies

Beca ERC: Xavier Tolsa

Xavier Tolsa va nàixer a Barcelona l’any 1966
i va estudiar i es va doctorar en Enginye-
ria Industrial a la Universitat Politècnica de
Catalunya. A cavall del doctorat en Enginye-
ria va finalitzar els estudis de Matemàtiques a
la Universitat de Barcelona. Finalment, decidit
a fer la tesi doctoral en anàlisi matemàtica, va
defensar-la a la Universitat Autònoma de Bar-
celona l’any 1998 amb el t́ıtol Curvature of me-
asures, Cauchy singular integral, and analytic
capacity sota la direcció de Mark Melnikov.

Més endavant, continuant la ĺınia de recer-
ca iniciada durant la seva tesi doctoral, va re-
soldre el problema de la semiadditivitat de la
capacitat anaĺıtica i el problema de Painlevé,
la qual cosa li va valdre guanyar el prestigiós
premi Salem l’any 2002, atorgat per la Univer-
sitat de Princeton, a un treball signat per un
jove investigador en anàlisi matemàtica.

Finalitzada la tesi doctoral, en Xavier va
fer estades postdoctorals a Göteborg (Uni-
versitat de Göteborg-Escola Tècnica Superi-
or Chalmers) i Paŕıs (Universitat de Paŕıs-
Sud), dos centres de gran prestigi en els
temes de la seva recerca (una dada per-
sonal: l’any 2000 va ser un dels convi-
dats al congrés que vam organitzar a Platja
d’Aro Ph.D. Euroconference on Complex
Analysis and Holomorphic Dynamics, al qual
també va assistir el recentment guardonat amb
la medalla Fields Stanislav Smirnov... bona tria
vam fer doncs...). Finalment es va reincorporar
a Barcelona com a investigador del programa

Ramon y Cajal i poc després va consolidar la se-
va carrera a Catalunya en guanyar una posició
permanent com a professor sènior de l’ICREA,
vinculat a la Universitat Autònoma de Barce-
lona. En paraules seves !la meva actual inves-
tigació en matemàtiques se centra en l’anàlisi
de Fourier, teoria geomètrica de la mesura, i la
teoria geomètrica de funcions".

No cal dir que la seva dedicació a la re-
cerca ha continuat sent molt profitosa, com ho
demostra el fet que hagi guanyat diversos pre-
mis internacionals com ara el Premi per a joves
investigadors de la Societat Europea de Ma-
temàtiques i el premi Ferran Sunyer i Bala-
guer per la monografia Analytic capacity, the
Cauchy transform, and non-homogeneous Cal-
derón-Zygmund theory, aix́ı com el fet que hagi
publicat els seus resultats en les revistes ma-
temàtiques de màxim prestigi.

El motiu d’aquesta entrevista està lligat
al fet que, fruit d’aquests èxits professionals
com a investigador, l’ERC li ha atorgat una de
les seves beques més prestigioses del programa
Ideas (una Advanced Grant) per un projecte
que es durà a terme durant els propers cinc
anys, a partir d’aquest 2013. Aix́ı doncs, les
següents preguntes i respostes són un resum de
la conversa informal que vam tenir. Agraeixo a
en Xavier la seva consideració.

Xavier Jarque (X. J.) En quin moment, i
quina informació tenies, quan vas decidir-te a
demanar la beca?
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Xavier Tolsa (X. T.) La idea de demanar
una beca del programa Ideas ja la vaig consi-
derar fa un cert temps però en la seva versió
Starting Grant, és a dir per a joves investiga-
dors. No obstant això, aquest tipus de beques
per a joves tenen un ĺımit pel que fa al nombre
d’anys des que un va fer la primera tesi (diguem
des del moment que un és doctor), i en el meu
cas això estava marcat per la tesi en Enginye-
ria, anterior a la meva qualitat com a doctor en
matemàtiques. Per aquesta raó vaig veure que
havia d’esperar un temps fins a consolidar-me
com a investigador sènior en matemàtiques.

Passats uns anys, més enllà de la im-
portància intŕınseca d’una beca com aquesta,
hi va haver un parell o tres de forces que em
van ajudar a decidir-me. D’una banda l’in-
terès del programa ICREA perquè els seus in-
vestigadors assoleixin reptes de primer ordre
amb finançament propi que justifiquin l’esforç
econòmic del programa. És a dir, el cost del
programa per part de l’administració es veu al-
tament recompensat no només per la qualitat
de la recerca duta a terme terme pels investi-
gadors d’ICREA sinó que reverteix amb escreix
un benefici econòmic via els ingressos externs de
les beques obtingudes. Cal remarcar, per exem-
ple, que a l’Estat espanyol de les aproximada-
ment 200 beques ERC aconseguides des del co-
mençament del programa, n’hi ha 104 d’obtin-
gudes per institucions catalanes, 50 per institu-
cions de la Comunitat de Madrid i 50 més per
institucions de la resta de l’Estat. D’aquestes
104 beques catalanes, 54 són per a investiga-
dors ICREA.

Aquesta força va venir acompanyada per
l’encoratjament dels meus col.legues de la UAB.
Certament, gaudir d’una beca com aquesta,
més enllà del benefici propi, dóna un impuls
al grup de recerca i a la institució receptors de
l’ajut. Finalment, el fet que un company del De-
partament també l’hagués demanat i per tant
tingués un bon coneixement del procés també
em va ajudar força.

X. J. En una reunió a què vaig anar a Barcelo-
na farà un any aproximadament es deia que la
majoria d’aquestes beques es concedien després
de dos o tres intents. Era el primer cop que la
demanaves?
X. T. Śı, era el primer cop. El procés va
començar al voltant del primer trimestre de
2012. Vaig tenir una primera resposta positi-

va durant l’estiu de 2012 (el procés de selec-
ció consta de dues valoracions i la primera és
eliminatòria). En aquesta valoració se’m feia
saber que el projecte havia estat considerat
molt positivament i que després hi hauria una
segona i definitiva avaluació. Aquesta va arri-
bar a la tardor de 2012 amb l’acceptació del
projecte. Finalment, després de tota la bu-
rocràcia, el projecte va començar a principis
de 2013.

X. J. Com vas dissenyar el projecte? Era un
projecte més o menys continuista amb la teva
recerca fins al moment o era un tema nou que
s’ajustava als interessos de la beca? Era un pro-
jecte arriscat?
X. T. El projecte que vaig presentar està en
la ĺınia de la recerca que havia portat a terme
fins al moment. Entenc que, almenys en el cas
de les matemàtiques, és molt dif́ıcil que sigui
d’altra forma. En la convocatòria, d’una ban-
da es demanava presentar un projecte potent
i ambiciós, però també calia que els avaluadors
creguessin que el projecte era viable per part de
l’investigador que el demanava, i això és dif́ıcil
d’argumentar si no hi ha resultats anteriors que
ho sustentin.

No obstant això, vaig ser agosarat, seguint
les recomanacions de la convocatòria, en els tres
problemes principals que vaig proposar. És a
dir, tot i ser problemes propers a les ĺınies de
recerca que he portat a terme fins avui, són
qüestions obertes que considero dif́ıcils. Potser
encara més; resultats parcials ja tindrien un in-
terès significatiu. De les tres ĺınies proposades
només en una hi he treballat de forma conti-
nuada i a les altres dues m’hi he dedicat més
tangencialment fins ara.

X. J. Vas dedicar molt de temps a preparar el
projecte? Vas rebre ajuda de la teva institució
a l’hora de preparar-lo? Vas haver de fer alguna
entrevista?
X. T. Començo responent a la darrera qües-
tió. No vaig haver de fer cap entrevista a
Brussel.les. De fet, diria que en les Advanced
Grants, a diferència de les Starting Grants,
mai es fan entrevistes si no és en casos
excepcionals.

La veritat és que no vaig dedicar més d’un
mes o un mes i mig a la preparació del projecte.
Recordo que una de les qüestions més delicades
va ser el requeriment de posar-ho tot en el for-
mat que es demanava a la convocatòria (nom-
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bre de planes, estil de lletra, espais entre ĺınies,
etc). Per exemple, el curŕıculum que es dema-
nava és molt compacte i calia escriure’l en un
màxim de dues o tres planes (ara no recordo
exactament).

Val a dir que els gestors de projectes inter-
nacionals de la UAB van ser de gran ajut. Em
van ajudar en la part més administrativa, la
referent al pressupost. El contingut cient́ıfic del
projecte òbviament el vaig redactar jo, però les
seves indicacions sobre com s’han de presentar
algunes propostes, quines coses del curŕıculum
eren sobreres i quines eren bàsiques, la necessi-
tat d’emfatitzar els meus punts més forts, etc.,
van suposar una millora del que hauria escrit
jo tot sol.

En resum, no va ser un procés gaire més fei-
xuc que el de demanar una assessora. Les prin-
cipals diferències van ser l’èmfasi més pronun-
ciat en la novetat de les diferents qüestions i
idees involucrades, i la priorització del caràcter
d’excel.lència i la singularitat de la proposta.

X. J. Quina influència tindrà aquesta beca en
la teva activitat de recerca? En altres paraules,
si no haguessis tingut aquest ajut, creus que la
teva activitat de recerca seguiria els mateixos
camins? Quins són els avantatges?
X. T. Resposta dif́ıcil. Com ja he dit anterior-
ment, els problemes o subprojectes esmentats
en el projecte global tenen un component con-
tinuista i estan en la ĺınia dels problemes que
m’interessen des de fa una dècada. Aix́ı doncs,
d’una o altra manera els hauria treballat inde-
pendentment de la beca ERC.

Dit això, també crec que haver obtingut la
beca posa d’alguna forma una pressió en posi-
tiu a l’activitat de recerca. Ajuda a enfocar els
problemes principals i tenir objectius concrets.
A més a més, la possibilitat de poder oferir po-
sicions postdoctorals i predoctorals per treba-
llar expĺıcitament en les ĺınies del projecte (ja
sabem que actualment és molt dif́ıcil disposar
d’aquests tipus de fonts de finançament) em fa
ser optimista pel que fa als resultats potencials.

En el meu cas, el projecte té un pressupost
d’aproximadament un milió d’euros per als pro-
pers quatre anys, que destinaré a la contracta-
ció de personal postdoctoral i predoctoral, pro-
fessors visitants, viatges per estades a l’exterior,

etc. Aix́ı doncs, espero que tingui una influència
positiva en el meu grup, en el Departament i per
extensió en tota la comunitat.

X. J. Ja saps que el lector d’aquesta publicació
no necessàriament està especialitzat en recerca
però, això no obstant, podries descriure breu-
ment les principals ĺınies del projecte?

X. T. El meu projecte proposa estudiar dife-
rents qüestions en l’àrea de l’anomenada anàlisi
geomètrica. Aquestes qüestions involucren l’es-
tudi del comportament de certs operadors defi-
nits per integrals singulars (és a dir, no absolu-
tament convergents) en relació amb la geome-
tria d’alguns conjunts i mesures sobre les quals
actuen.

Més concretament, en el meu projecte vo-
lem estudiar la relació entre l’acotació en L2 de
certs operadors associats als nuclis de Riesz i
la rectificabilitat i altres nocions geomètriques.
Simplificant una mica, podŕıem dir que es con-
jectura que aquests operadors no són acotats
sobre conjunts purament no rectificables (és a
dir, de tipus fractal), i śı que ho són sobre con-
junts rectificables. Aquest és l’anomenat pro-
blema de David-Semmes, que té aplicacions en
la caracterització de les singularitats evitables
per a les funcions Lipschitz harmòniques. En
l’estudi d’aquest problema hi apareixen algu-
nes connexions amb la teoria de transport de
masses que val la pena explorar.

També estem interessats en el tema de les
aplicacions quasiconformes. Aquestes aplicaci-
ons vénen donades per funcions en el pla com-
plex que verifiquen una certa equació en deriva-
des parcials (l’equació de Beltrami) i, en certa
manera, distorsionen els objectes !d’una ma-
nera controlada" (per aquesta raó són útils en
la teoria de l’elasticitat). Un dels majors pro-
blemes oberts en aquesta àrea fa referència a la
dimensió de certes corbes anomenades quasicer-
cles (que no són més que les imatges dels cercles
per les aplicacions quasiconformes), en termes
de l’anomenat coeficient de Beltrami, que apa-
reix en l’equació de Beltrami. Es coneix una co-
ta superior per aquesta dimensió, però encara
no se sap si és òptima.

Finalment, el meu projecte també proposa
estudiar un cert problema de continuació única
en la frontera per a funcions harmòniques.

Xavier Jarque
Editor de la SCM/Not́ıcies
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